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5 września 2016 r.
Komisja Cyfryzacji, Innowacyjności i Nowoczesnych Technologii, obradująca pod 
przewodnictwem posła Pawła Pudłowskiego (N), przewodniczącego Komisji, 
rozpatrzyła:

– poprawki zgłoszone w czasie drugiego czytania do projektu ustawy 
o usługach zaufania oraz identyfikacji elektronicznej (druki nr 713 i 754).

W posiedzeniu udział wzięli: Jadwiga Emilewicz podsekretarz stanu w Ministerstwie Rozwoju wraz 
ze współpracownikami, Aleksandra Ostapiuk zastępca dyrektora Departamentu Prawnego Minister-
stwa Cyfryzacji wraz ze współpracownikiem, Marek Słowikowski zastępca dyrektora Departamentu 
Zarządzania Kryzysowego, Spraw Obronnych i Ochrony Informacji Niejawnych Ministerstwa Rolnic-
twa  i Rozwoju Wsi, Dariusz Nowakowski dyrektor Departamentu Teleinformatyki Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych i Administracji, Michał Matyszczak specjalista w Departamencie Funduszy 
Europejskich i e-Zdrowia Ministerstwa Zdrowia, Tomasz Kolanowski sędzia Naczelnego Sądu Admi-
nistracyjnego i Paweł Maszkiewicz zastępca szefa Kancelarii Prezesa Naczelnego Sądu Administra-
cyjnego, Bartosz Nakielski naczelnik Wydziału Kryptografii Departamentu Bezpieczeństwa Naro-
dowego Banku Polskiego, Aneta Dąbrowska wicedyrektor Departamentu Obsługi Klienta i Sławo-
mir Wasilewski wicedyrektor Departamentu Aplikacji Autorskich Zakładu Ubezpieczeń Społecznych 
wraz ze współpracownikiem, Elżbieta Włodarczyk przedstawiciel Krajowej Izby Rozliczeniowej oraz 
Paweł Pelc radca prawny Krajowej Spółdzielczej Kasie Oszczędnościowo-Kredytowej. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Ewa Gast, Julia Popławska – z sekreta-
riatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; Michał Baranowski, Łukasz Grabarczyk, Magdalena 
Klorek – legislatorzy z Biura Legislacyjnego.
Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):

Witam państwa serdecznie. Otwieram posiedzenie Komisji Cyfryzacji, Innowacyjno-
ści i Nowoczesnych Technologii. Witam państwa posłów i zaproszonych gości. Stwier-
dzam kworum. 
Przedstawienie i przyjęcie porządku dziennego. Porządek dzienny dzisiejszego posie-

dzenia obejmuje rozpatrzenie poprawek zgłoszonych w czasie drugiego czytania do pro-
jektu ustawy o usługach zaufania oraz identyfikacji elektronicznej – druki nr 713 i 754. 
Powyższy porządek i zestawienie poprawek członkowie Komisji otrzymali. Czy są uwagi 
do porządku? Nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja przyjęła porządek posiedzenia bez zmian. 
Przechodzimy do realizacji porządku dziennego. 
Sejm Rzeczypospolitej Polskiej na 24. posiedzeniu w dniu 5 września 2016 r., na pod-

stawie art. 47 ust. 1 regulaminu Sejmu, skierował ponownie do Komisji Cyfryzacji, Inno-
wacyjności i Nowoczesnych Technologii projekt ustawy o usługach zaufania oraz identy-
fikacji elektronicznej – druki nr 713 i 754 – w celu rozpatrzenia poprawek zgłoszonych 
w drugim czytaniu. W czasie drugiego czytania zgłoszono 17 poprawek. Przystępujemy 
do ich rozpatrzenia. 
Poprawka pierwsza. Bardzo proszę. Pan przewodniczący Czarnecki.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Dziękuję, panie przewodniczący. Celem poprawki pierwszej  jest skreślenie słownika. 
Słownik zawiera luki. Na przykład w rozporządzeniu nr 910/2014 wprowadzone zostało 
pojęcie kwalifikowanego podpisu elektronicznego. Chociaż w projekcie ustawy to pojęcie 
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występuje, to jednak nie zostało ono wprowadzone do słowniczka. Ponadto, w związku 
ze skreśleniem słownika, poprawka przenosi także wprowadzenie skrótu dotyczącego 
rozporządzenia do innego przepisu projektu. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Bardzo dziękuję, panie przewodniczący. Jakie jest stanowisko rządu w tej sprawie?

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Rozwoju Jadwiga Emilewicz:
Proponujemy przyjąć poprawkę.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Biuro Legislacyjne? Nie ma uwag. 
Czy jest ktoś przeciw? Jeśli nie, to stwierdzam, że poprawka pierwsza została przyjęta. 
Poprawka druga.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Dziękuję, panie przewodniczący. Poprawka ma charakter doprecyzowujący i ujednolica-
jący terminologię projektu ustawy.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo.

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Proponujemy przyjąć poprawkę.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Biuro Legislacyjne bez uwag. 
Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia tej poprawki? Nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja 

przyjęła poprawkę nr 2. 
Poprawka nr 3.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Dziękuję bardzo, panie przewodniczący. Poprawka wprowadza pojęcie niekwalifikowa-
nego dostawcy usług zaufania zamiast opisowego określenia tego dostawcy oraz popra-
wia odesłania.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Bardzo dziękuję. Strona rządowa?

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Proponujemy przyjąć poprawkę.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Biuro Legislacyjne – bez uwag. 
Czy  jest sprzeciw wobec przyjęcia tej poprawki? Nie ma. Stwierdzam, że Komisja 

przyjęła poprawkę nr 3. 
Poprawka nr 4.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Celem poprawki jest ujednolicenie siatki pojęciowej projektu.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Rząd i Biuro Legislacyjne popierają poprawkę. 
Czy jest ktoś przeciw? Stwierdzam, że Komisja przyjęła poprawkę nr 4. 
Poprawka nr 5. Bardzo proszę.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Poprawka usuwa niespójność między art. 14 ust. 1 i 2 projektu polegającą na tym, że ust. 
1 nakłada obowiązek posiadania zawartej umowy ubezpieczenia od odpowiedzialności 
cywilnej, natomiast ust. 2 wskazywał, że obowiązek zawarcia takiej umowy ma zostać 
zrealizowany w terminie 30 dni od dnia dokonania wpisu kwalifikowanego usługi do reje-
stru. Dziękuję bardzo.
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Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo.

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Nie mamy uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Biuro Legislacyjne?

Legislator Michał Baranowski: 
Nie mamy uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia tej poprawki? 
Nie ma. Stwierdzam, że Komisja przyjęła poprawkę nr 5. 
Poprawka nr 6.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Poprawka ma na celu zniwelowanie ewentualnych wątpliwości na tle rozporządzenia 
eIDAS w zakresie procedury zgłaszania żądań unieważnienia kwalifikowanego certyfi-
katu.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Strona rządowa?

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Popieramy zmianę.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Biuro Legislacyjne?

Legislator Michał Baranowski: 
Bez uwag, panie przewodniczący.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję.  Czy  jest  sprzeciw wobec  przyjęcia  tej  poprawki? Nie  słyszę.  Stwierdzam, 
że Komisja przyjęła poprawkę szóstą. 
Poprawka siódma.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Poprawka  wiąże  się  z poprawką  Komisji  do art.  28  ust.  2  pkt  5  projektu  ustawy 
i ma na celu ujednolicenie treści z art. 10 projektu.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Strona rządowa?

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Bez uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Biuro Legislacyjne?

Legislator Michał Baranowski: 
Bez uwag, panie przewodniczący.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Czy  jest sprzeciw wobec przyjęcia tej poprawki? Nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja 
przyjęła poprawkę siódmą. 
Poprawka ósma.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Poprawka merytoryczna. Ust. 3 powiela treść ust. 1.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Strona rządowa? Biuro Legislacyjne? Dziękuję. 
Czy jest sprzeciw? Nie ma. Stwierdzam, że Komisja przyjęła poprawkę ósmą. 
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Poprawka dziewiąta.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
W ust. 2 proponuje się dodanie sformułowania „w celu popełnienia czynu zabronionego”, 
aby ujednolicić w ten sposób ust. 1 i 2 art. 43.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Strona rządowa?

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Bez uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Biuro Legislacyjne?

Legislator Michał Baranowski: 
Również bez uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Czy jest sprzeciw? 
Nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja przyjęła poprawkę nr 9. 
Poprawka nr 10.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Poprawka merytoryczna. Problem ten został również zauważony przez Biuro Legisla-
cyjne. Przepis art. 44 powiela karalność za ten sam czyn opisany w art. 48 pkt 4, gdzie 
jest on zagrożony karą pieniężną. Sugeruje się wykreślenie przepisu karnego i pozosta-
wienie przepisu karno-administracyjnego. Możliwe jest rozwiązanie odwrotne.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Strona rządowa.

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Bez uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Biuro Legislacyjne.

Legislator Michał Baranowski: 
Bez uwag, panie przewodniczący.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia tej poprawki? Nie słyszę. Stwierdzam, że przyjęliśmy 
poprawkę nr 10. 
Poprawka nr 11.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Czy mógłbym prosić stronę rządową o skomentowanie tej poprawki?

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Poprawka  jedenasta  dotyczy  art.  48  pkt  3. Wyrazy  „tymi  przepisami”  zastępujemy 
wyrazami „przepisami o usługach zaufania”. Celem tej poprawki jest doprecyzowanie 
przepisów karno-administracyjnych z uwagi na materię przepisów sankcyjnych. Warto 
doprecyzować użyte sformułowania, żeby nie było wątpliwości interpretacyjnych, gdyż 
ustawa posługuje się pojęciem przepisów o usługach zaufania.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Wszystko jasne. Rozumiem, że dla państwa również. Biuro Legislacyjne.

Legislator Michał Baranowski: 
Bez uwag, panie przewodniczący.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia tej poprawki? 
Nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja przyjęła poprawkę nr 11. 
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Poprawka nr 12. W tym wypadku również prosimy rząd o jej przedstawienie?

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Tak. Bardzo proszę.

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Poprawka dwunasta dotyczy nowelizowanych przepisów ustawy z dnia 14 lutego 1991 r. 
– Prawo o notariacie w związku z wprowadzeniem do niej zmian następującymi usta-
wami: ustawą z 22 lipca 2016 r. o zmianie ustawy – Kodeks postępowania cywilnego, 
ustawy – Prawo o notariacie oraz ustawy o zmianie ustawy – Kodeks cywilny, ustawy – 
Kodeks postępowania cywilnego oraz niektórych innych ustaw, która to ustawa wejdzie 
w życie 8 września 2016 r. oraz ustawą z dnia 10 lipca 2015 r. o zmianie ustawy – Kodeks 
cywilny, ustawy – Kodeks postępowania cywilnego oraz niektórych innych ustaw, która 
także wejdzie w życie 8 września.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Biuro Legislacyjne.

Legislator Michał Baranowski: 
Tak jak pani minister wspomniała o tej sprawie. Dyskutowaliśmy o tym na ostatnim 
posiedzeniu. Poprawka czyni zadość naszym zgłoszonym uwagom. 

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję.  Czy  jest  sprzeciw wobec  przyjęcia  tej  poprawki? Nie  słyszę.  Stwierdzam, 
że Komisja przyjęła poprawkę nr 12. 
Poprawka nr 13.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Przyjęcie przedmiotowej poprawki pozwoli na usunięcie niespójności, jakie pojawiły się 
na tle obrotu akcjami spółek publicznych. Obrót akcjami spółek publicznych w Polsce 
może mieć bowiem miejsce nie tylko na rynku giełdowym, ale także na rynku pozagieł-
dowym oraz w alternatywnym systemie obrotu. Stąd też zróżnicowanie obrotu akcjami 
spółek publicznych  z punktu widzenia  skuteczności  ich nabycia  zależnie  od miejsca 
obrotu tymi akcjami wydaje się nie mieć merytorycznego uzasadnienia.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Strona rządowa.

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Bez uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Michał Baranowski: 
Bez uwag, panie przewodniczący.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Stwierdzam, że Komisja przyjęła poprawkę nr 13. 
Poprawka nr 14.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Celem poprawki jest uwzględnienie zmian wprowadzonych ustawą z dnia 22 czerwca 
2016 r. o zmianie ustawy – Prawo celne oraz niektórych  innych ustaw, które weszły 
w życie z dniem 20 sierpnia 2016 r. 

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Strona rządowa?

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Bez uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Biuro Legislacyjne?
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Legislator Michał Baranowski: 
Bez uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia poprawki nr 14? Nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja 
przyjęła poprawkę nr 14. 
Poprawka nr 15

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Może poproszę stronę rządową o jej uzasadnienie.

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Poprawka dotyczy art. 95. Celem poprawki jest wprowadzenie zmian w ustawie z 17 
lutego 2005 r. o informatyzacji działalności podmiotów realizujących zadania publiczne. 
Zmiany  polegają  przede  wszystkim  na doprecyzowaniu  w odniesieniu  do noweliza-
cji ustawy o informatyzacji działalności podmiotów realizujących zadania publiczne, 
podziału między materię zastrzeżoną dla rangi ustawowej a materię możliwą do uregu-
lowania na poziomie aktów wykonawczych, jak również uściślenie zakresu spraw prze-
kazanych do uregulowania w drodze aktów wykonawczych.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Biuro Legislacyjne.

Legislator Michał Baranowski: 
Nie zgłaszamy uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia poprawki nr 15? Nie słyszę. Stwierdzam, 
że Komisja przyjęła poprawkę nr 15. 
Poprawka szesnasta. Bardzo proszę.

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Poprawka ma na celu usunięcie usterki legislacyjnej powstałej w trakcie prac nad pre-
zydenckim projektem ustawy o zmianie ustawy – Kodeks rodzinny i opiekuńczy oraz 
niektórych innych ustaw – druk nr 448. 

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Strona rządowa bez uwag?

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Nie mamy uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Biuro Legislacyjne?

Legislator Michał Baranowski: 
Również nie zgłaszamy uwag.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia poprawki nr 16? Nie słyszę. Stwierdzam, 
że Komisja przyjęła poprawkę nr 16. 
Ostatnia poprawka z zaproponowanych i dotychczas złożonych – tj. poprawka nr 17. 

Bardzo proszę.

Podsekretarz stanu w MR Jadwiga Emilewicz:
Poprawka dotyczy art. 136 i doprecyzowuje, do jakich umów ubezpieczenia odpowie-
dzialności cywilnej będą miały zastosowanie przepisy dotychczasowe.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję. Biuro Legislacyjne?

Legislator Michał Baranowski: 
Nie zgłaszamy uwag.
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Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Czy jest sprzeciw wobec przyjęcia poprawki nr 17? 
Nie słyszę. Stwierdzam, że Komisja przyjęła poprawkę nr 17. 
Tym samym Komisja przyjęła wszystkie zaproponowane poprawki. 
Czy są jakieś inne zaproponowane poprawki, które posłowie chcieliby złożyć?

Głos z sali:
Nie ma. 

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. 
Wobec tego zostaje nam wybór posła sprawozdawcy. 
W imieniu prezydium zgłaszam kandydaturę pana przewodniczącego Witolda Czar-

neckiego. Czy pan poseł się zgadza?

Poseł Witold Czarnecki (PiS):
Tak.

Przewodniczący poseł Paweł Pudłowski (N):
Dziękuję bardzo. Czy  jest sprzeciw wobec tej kandydatury? Nie słyszę. Stwierdzam, 
że Komisja wybrała posła sprawozdawcę. 
Stwierdzam, że porządek dzienny został wyczerpany. Protokół z dzisiejszego posie-

dzenia z załączonym zapisem jego przebiegu będzie do wglądu w sekretariacie Komisji, 
w Kancelarii Sejmu. 


